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Vážení spoluobčané,

letos poprvé jsme se sešli v pátek při rozsvěcení vánočního stromečku na mochov-

ském náměstí. Účast občanů a příznivců obce Mochova byla veliká a tato předvánoční 

akce se vydařila. Chtěl bych tou-

to cestou poděkovat všem, kdo 

se na přípravě této akce podíleli.

Všem spoluobčanům bych chtěl 

popřát klidný a spokojený zbytek 

roku 2019, a pokud to jen trochu 

půjde, abyste se cítili ještě lépe 

než na jeho začátku. 

Přeji hezké Vánoce a dětem 

spoustu dárků. U vánočního 

stromečku ať Vám nikdo nechybí. 

Do nového roku pak pevné zdraví, spokojenost a správná rozhodnutí v osobním 

i pracovním životě.

František Bouček, starosta obce

ÚVODNÍ SLOVO
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Z OBECNÍHO ÚŘADU
Zprávy ze Zastupitelstva obce konaného dne 10. 10. 2019

1. Zastupitelstvo obce Mochov bere na vědomí čerpání rozpočtu ke dni 30. 9. 2019.

2. Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 4 na rok 2019.

3. Zastupitelstvo obce Mochov bere na vědomí: informaci pořizovatele o „Vyhodno-
cení projednávání návrhu zprávy o uplatňování územního plánu Mochova“, uvede-
ném v příloze č. 2 tohoto usnesení.

4. Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje: 1. zprávu o uplatňování územního plánu 
Mochova (dále jen „Zpráva“) podle § 6 odst. 5 písm. e) a § 47 odst. 5 ve spojení 
s § 55 odst. 1 zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (sta-
vební zákon), ve znění pozdějších předpisů (dále jen „stavební zákon“), za období 
od vydání územního plánu Mochova (dále také jen „ÚP Mochova“) dne 7. října 2014, 
uvedenou v příloze č. 1 tohoto usnesení, jejíž součástí jsou pokyny pro zpracování 
návrhu změny č. 2 ÚP Mochova. 2. pořízení změny č. 2 územního plánu Mochova 
zkráceným postupem podle § 55a odst. 1a § 55b odst. 1 stavebního zákona, v ná-
vaznosti na Zprávu s pokyny pro zpracování změny č. 2 územního plánu Mochova, 
schválenou v předchozím bodu. 

5. Zastupitelstvo obce Mochov ukládá starostovi zabezpečit zpracování návrhu 
změny č. 2 ÚP Mochova na základě schválené zprávy o uplatňování ÚP Mochova 
podle § 55b odst. 1 stavebního zákona, zveřejnit způsobem umožňujícím dálkový 
přístup zprávu o uplatňování ÚP  Mochova v souladu s § 165 odst. 3 stavebního 
zákona, předat dokument „Zpráva o uplatňování územního plánu Mochova – Dokla-
dy o pořizování a schválení“ po jednom vyhotovení obci Mochov a zhotoviteli návrhu 
změny č. 2 ÚP Mochova.

6. Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje podstatné náležitosti Smlouvy o budoucí 
smlouvě o zřízení věcného břemene a dohody o umístění stavby č. IP-12-6015991/
VB/1 Mochov, K Nádraží, č. parc. 436/1, kterou bude dotčen pozemek parc. č. 1517, 
k. ú. Mochov, který je ve vlastnictví obce Mochov a pověřuje starostu obce podpi-
sem této smlouvy za podmínky jednorázové náhrady za zřízení věcného břemene na 
dotčené nemovitosti ve výši 2100,- Kč včetně DPH. 

7. Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje předložený osazovací plán pro parkovou 
úpravu pozemku u hřbitova – parc. č. 843/1, k. ú. Mochov. Dle schváleného osazo-
vacího plánu bude vyhotovena konečná dokumentace k parkové úpravě pozemku 
u hřbitova – parc.č. 843/1, k. ú. Mochov.

8. Na základě dosavadní bezúhonnosti při plnění povinností spojených s nájmem 
schvaluje zastupitelstvo obce Mochov dodatek č. 2 ke smlouvě o nájmu bytu ze dne 
28. 3. 2018 a pověřuje starostu obce podpisem tohoto dodatku. Sjednaná doba nájmu 
na dobu určitou, se prodlužuje o dvanáct měsíců, tj. od 1. 10. 2019 do 30. 9. 2020. 
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9. Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje podstatné náležitosti Smlouvy o zřízení 
pozemkových služebností inženýrských sítí – přípojky splaškové kanalizace a vo-
dovodní přípojky na pozemku parc.č. 437/6, který je ve vlastnictví obce Mochov 
ve prospěch pozemku parc.č. 435/4 vše v k.ú. Mochov a pověřuje starostu obce 
podpisem této smlouvy. 

10. Zastupitelstvo obce Mochov se seznámilo s Plánem údržby VH majetku obce 
Mochov pro rok 2020 a v předloženém znění jej schvaluje.

11. Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje úpravu podávání informací (zjedno-
dušení), zasílaných k seznámení zastupitelům, pro hodnocení plnění rozpočtu 
k určitému období.

Plné znění zápisů ZO naleznete na www.mochov.cz 

ZPRÁVY OD ZASTUPITELŮ

OBCE PROTI SUCHU 

Vážení spoluobčané,
chtěla bych se s Vámi podělit o informace, které jsme s panem Milanem Koci-
anem načerpali při přednášce v poslanecké sněmovně „Starostové starostům 
– Obce proti suchu“. Pět starostů obcí různé velikosti (Benátek nad Jizerou, 
Brna-Starého Lískovce, Litoměřic, Spáleného Poříčí a Osečné) vyprávělo, jak 
ve svých obcích realizovalo různými způsoby opatření na zlepšení svého okolí. 
Rozhodli jsme se k tomuto tématu postavit zodpovědně, protože i v našem okolí 
v posledních letech rostou betonové velkosklady, asfaltové silnice kolem těchto 
skladů, v nejlepším případě parkovací místa z plné zámkové dlažby pro automobily. 
Když jsem si připravovala power-point prezentaci na zasedání se zástupci po-
vodí Labe, pouze dvě největší fi rmy před Nehvizdy vystavěly budovy o rozlo-
ze cca 200.000 m2 (jen plocha=střecha budov). Sama si netroufám odhad-
nout, kolik fi rem vlastní před Nehvizdy vystavěná betonová monstra celkově.

Věřím, že se nám povede některá doporučená opatření začlenit do podmínek pro 
schvalování staveb, oprav a rekonstrukcí stávajících staveb či chodníků a parko-
vacích míst. Dále uvádím jejich stručný přehled: 
- nemožnost svádět dešťovou vodu do splaškové kanalizace (v současné době 
povinnost)
- při povolování staveb s rovnou střechou zakotvit povinnost ji zatravnit bez 
výjimek
- okolí vodních toků revitalizovat, spolupracovat při jejich úpravě se zemědělci 
i majiteli pozemků (povolení z povodí Labe jsme dostali)
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- obnovovat dříve zorané historické cesty (v Čelákovicích jsme pomáhali vysazo-
vat stromy na Šibeniční vrch)
- při stavbě málo vytížených parkovacích míst nepoužívat plné zámkové dlažby ale 
zatravňovací dlažbu nebo zatravňovací dlaždice
- používat přirozené bariéry v krajině – stromy, sekání trávy v delších časových 
intervalech, některá místa zvolit jako luční louky
- oslovit myslivecká sdružení, spolky a starousedlíky, kteří pamatují dřívější stav

Nakonec jsem se rozhodla napsat o starostovi obce Osečná. Katastrální výměra 
28,06 km2, počet obyvatel 1075. Celkem 5 rybníků a 2 vodní nádrže. Od roku 2004 
zvládli rekonstrukci 3 rybníků a opravu 2 vodních nádrží. Připravená je obnova 
zaniklého rybníku v Chrastné, plánovaná na rok 2022.
 
Účast byla hojná, přibližně 60 starostů. Kromě jiného i starosta Říčan pan Vladimír 
Kořen (moderátor pořadu „Zázraky přírody“ na ČT1). Získali jsme cenné kontakty 
a nebude problém se při realizaci opatřeních proti suchu v obci na přednášející 
obrátit.

Ing. Pavlína Palmová, zastupitel

Rekapitulace volebního programu  

Vážení spoluobčané,
dne 5. 10. 2019 to uběhl první rok od komunálních voleb. Tímto článkem bychom 
chtěli zrekapitulovat naši roční práci v zastupitelstvu obce a připomenout Vám náš 
volební program, se kterým jsme do voleb šli. 

1) Revitalizovat mochovské náměstí, zajistit umístění bankomatu v obci
Nejlépe by bylo revitalizovat náměstí alespoň částečně podle studie, kterou si 
občané zvolili, je to ale běh na dlouhou trať, i když některé dílčí úpravy by se mohly 
realizovat již příští rok (okolí památníků Jana Husa). Projekt autobusové zastávky 
jsme se již zmiňovali, jak na zastupitelstvu, tak ve zpravodaji. Veřejné WC (nápad 
ne nový) by se mohlo realizovat v rámci projektu také. Odpočinková místnost pro 
řidiče autobusu také, zájem ze strany dopravní fi rmy tu je. Na umístění bankomatu 
dle našich informací jsou určitá pravidla, která ofi ciálně Mochov nesplňuje, ale 
aktuálně se pravidla uvolňují a věříme, že budeme moci realizovat.

2) Postavit domov důchodců pro mochovské seniory
Při sestavování volebního programu jsme vytipovali dvě lokality pro výstavbu 
domova pro seniory. Statek u Chudomelského rybníka a máme ještě další loka-
ce. „Chudomelák“ by byl podle nás lepší, ale bohužel byl prodán do soukromých 
rukou. Budeme řešit v následujícím období.

3) Začít a dokončit cyklostezku z Mochova do Čelákovic
Na zasedání ZO dne 14.2.2019 jsme požádali zastupitele o plnou moc, pro jednání 
s okolními obcemi při projektu cyklostezky. Návrh a pomoc ostatní zastupitelé
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odmítnuli, ale i tak se zajímáme a jsme připraveni se aktivně zapojit pro úspěšné 
dokončení tohoto staronového projektu. 

4) Přestavět některé obecní prostory, např. bývalou poštu na obecní byty pro 
mladé „Mochováky“
Bývalá pošta se opravila, ale k účelům služebny obecního strážníka, nikoliv na 
bytové jednotky. V diskuzi na zasedání ZO dne 26. 6. 2019, nás v rychlosti infor-
moval pan starosta o záměru přebudovat poštu. Proto jsme navrhli 10. 10. 2019 
v diskuzi v budoucnu se   zaobírat nevyužitými půdními prostory obecního úřadu 
a také nad bývalou hasičárnou přistavět další obecní byt.
  
5) Postavit multifunkční tělocvičnu v areálu základní školy, která bude sloužit 
nejenom pro potřeby školy, ale i široké veřejnosti a sportovním oddílům
Aktuálně je priorita základní škola, nicméně počítáme dále i s prosazováním 
projektu sportovní haly, což dává smysl realizovat najednou spolu s řešením školy.

6) Zrekonstruovat – zateplit budovu základní školy, mateřskou školu
Soustavně poukazujeme na špatně zpracovanou projektovou dokumentaci. 
O základní škole se v průběhu našeho prvního roku z 9 zastupitelstev jednalo 4x. 
Dle našeho názoru se má postavit škola nová na stejném místě jako je stávající. 
Budeme dále usilovat o nejlepší řešení z pohledu provedení stavby, potřeb občanů 
a vynaložených fi nancí. 

7) Zvelebit „Mochovský kopec“, nechat ho prohlédnou odbornou fi rmou 
a podle jejího návrhu ho začít zkrášlovat, osazovat vhodnějšími dřevinami
Dne 25.4.2019 jsme na ZO předložili návrh na revitalizaci mochovského kopce 
odbornou fi rmou, návrh byl ostatními zastupiteli zamítnut. 

8) Začít efektivně čerpat fi nance ze státních fondů a fondů EU na naše projekty
Jsme si jistí, že kvalitně připravené projekty mají značnou šanci na přidělení dotací. 
Ostatně úspěchy podobných obcí vypovídají, že je to reálné. Budeme dále usilovat 
o dotací při případnou stavbu školy, také dotace na rybník by mohla být žádána 
až do výše cca 60 % z celkových nákladů. Než se začne cokoli realizovat, pod-
mínky se mohou změnit, ale věříme, že spíše k lepšímu. Určitě by se našly peníze 
i pro jiné projekty, např. chodníky v obci, které jsou na mnoha místech v havarijním 
stavu.

9) Aktivní zapojení veřejného mínění spoluobčanů při rozhodování o projektech
Dne 21. 11. 2019 předložíme návrh na ZO jak změnit postup při nových projektech 
v Mochově, tzn. v první řadě nás bude zajímat názor občanů (hlavně těch, kterých 
se budoucí projekty budou bezprostředně dotýkat) aby v budoucnu nedocházelo 
ke zbytečným „třenicím“.
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10) Zvýšení bezpečnosti ve vesnici za podpory Městské policie, snížení rychlosti 
v obci na 40 km/h a monitoring dodržování kamerou
Dne 10. 10. 2019 jsme na ZO předložili návrh na plnou moc, při vyřizování snížení 
rychlosti v obci na 40 km/h a kamerový systém, který by fungoval od kulaťáku po 
fotbalové hřiště. Byla by to práce nelehká s nejistým výsledkem, návrh však ostatní 
zastupitelé zamítli.

11) Najít investora a obnovit tradici mrazíren
Tímto volebním tématem se chceme zabývat v dalších letech, ale z pohledu složi-
tosti je to spíše záležitost strategická pro obec.

12) Interaktivní internetové stránky + diskusní fórum pro kontakt s občany
Jako první věc jsme usilovali o zaznamenání více detailů v zápise ze zasedání 
zastupitelstva, zejména aby všichni (nejenom pouze p. starosta) měli stejný pro-
stor v písemném záznamu, co bylo diskutováno k jednotlivým bodům zasedání. 
Dále jsme předložili návrh na pořizování audio záznamu ze zasedání zastupitelstva. 
Považujeme takový krok za naprosto samozřejmý pro transparentnost vůči voličům, 
ale i pro snazší zaznamenání průběhu, včetně veškeré diskuze. Náš návrh byl bohu-
žel ostatními zastupiteli zamítnut. Nicméně budeme dále usilovat o sdílení informací 
a potřebnou transparentnost vedení obce vůči občanům.

13) Aby starosta osobně přivítal každého, kdo se do Mochova přistěhuje 
a bude chtít mít zde trvalé bydliště
Pokud pan starosta nebude ochoten, ať už z jakéhokoliv důvodu vítat se s novými 
občany s trvalým pobytem v Mochově, navrhneme v roce 2020 jiné zastupitele, 
k tomuto občanskému činu. 

14) Pro mochovské seniory bezplatnou službu obecní dopravu za lékařskou péčí, 
jednání na úřadech nebo nezbytnými nákupy
Tímto volebním bodem se chceme zabývat v průběhu roku 2020. 

15) Spolupráce s lokálními podniky, podnikateli, kteří dávají místním lidem práci 
a přináší do obecního rozpočtu peníze
Prozatím jsme oslovili jednu a bohužel už jedinou z fi rem, která má ve svém názvu 
naši obec, aby se stala sponzorem závodů v „králičím hopu“. V dalším roce plánu-
jeme pozvat například jednou za čtvrtletí zástupce fi rem, které na území Mochova 
mají ofi ciální sídlo na pozdní snídani, nebo „čaj o páté“. Je dobré vědět vzájemně 
o sobě, co koho tíží a co by si účastníci přáli.

16) Povolíme řízenou a rozumnou výstavbu bydlení, bez které se obec nemůže do 
budoucna rozvíjet, nejen kvůli škole a školce
V roce 2020 zahájíme diskuzi se zastupiteli o této věci, pro budoucnost Mochova, 
dle našeho názoru nezbytnou.



8 MOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ

17) Chceme se aktivně podílet na obnově kostela sv. Bartoloměje, nádherné domi-
nanty obce
Dne 25. 4. 2019 jsme předložili návrh na fi nanční dar na opravu střechy ve výši 
500 000 Kč. Návrh nejprve neprošel, ale nakonec se peníze našly a dne 15. 8. 
2019 na zasedání ZO byl schválen návrh pana starosty na opravu střechy ve výši 
600 000 Kč. 

18) Zajistíme lepší dopravní obslužnost a častější spojení autobusy a vlakem, obno-
vu vlakového nádraží
Dne 12. 2. 2019 jsme požádali zastupitele o plnou moc při jednání s fi rmou ROPID 
a bylo nám vyhověno. Zatím prvotní návrhy neprošly, jedná se hlavně o „nouzovou 
trasu“ z Čelákovic přes Nehvizdy do Mochova, ranní spoje Mochov – Čelákovice, 
konečná zastávka vlakové nádraží Čelákovice, prodloužení linky č. 354 do Mochova 
(současná linka 354 Nehvizdy – Černý Most a zpět). 

19) Budeme podporovat místní spolky a sportovní oddíly
Hlasovali jsme např. pro rozpočet TJ Sokol Mochov na rok 2019, ale měli jsme zájem 
navýšit částku pro mochovský kynologický kroužek. 

20) Vybudujeme nový obecní rybník s pomocí fi nancí fondů ČR a EU, jako další 
dominantu obce
K tomuto bodu mám pro vás možná dobré zprávy. Byly vytipovány 2 lokality, kde je 
možno vybudovat obecní rybník. U jedné z lokalit neočekáváme tak velký problém 
s vlastníky pozemků, ve většině případů jsou ochotni buď směnit či prodat své po-
zemky. Moc jim za to děkujeme. Na obecním úřadu už proběhlo jednání se zástupci 
povodím Labe. Nejsou proti návrhu, a dokonce nám fandí.  Teď už jen vypracovat 
studii. Bude předneseno jako bod na zastupitelstvu 21. 11.

Na zastupitelstvu se řešily i jiné věci, jako např. kompostárna, na základě předlo-
žených materiálů jsme byli proti kvůli velkému riziku znečištění. Nebo také změnu 
podmínek pro zadávání zakázek malého rozsahu, kde podle našeho názoru fi nanč-
ní částky, se kterými mohou p. starosta a p. místostarosta hospodařit, jsou nepři-
měřeně vysoké, a proto jsme je navrhovali snížit, což nebylo ostatními zastupiteli 
schváleno. 

Vážení spoluobčané, na závěr bychom Vám chtěli popřát šťastné Vánoce 
a do roku 2020 pevné zdraví a štěstí. 

Jaroslav Vybíral, Pavlína Palmová, Milan Kocian - zastupitelé
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Vážení spoluobčané,
vydání Mochovského zpravodaje již přímo navazuje na slavnostní vánoční 
náladu, období oslav v rodinném kruhu a odpočinku. V této souvislosti je trochu 
v pozadí skutečnost, že v říjnu 2019 je to jeden rok od komunálních voleb, rok 
působení nového Zastupitelstva. Dovolte, abych v krátkosti připomněl tento rok.
Tak jak jsme slibovali v našem volebním programu, pokračovali jsme v práci na 
započatých projektech. Chtěl bych Vás proto seznámit, v jakém jsou momen-
tálním stadiu.

Cyklostezka či chodník z Mochova do Čelákovic

Tento důležitý projekt pro život občanů Mochova, který umožní bezpečné spo-
jení mezi jednotlivými místy, je již ve stádiu žádosti o stavební povolení. O tomto 
projektu se úmyslně zmiňuji v první řadě, neboť jeho projednání a příprava trvaly 
bezmála šest let a vzhledem ke složitému jednání s Policii České republiky, která 
měla velice specifi cké požadavky a vlastně hlavně díky změně zákona se nám 
podařilo celou akci posunout a věřte, že to nebylo jednoduché. Nyní již můžeme 
schválený projekt předložit naším partnerům z MěÚ Čelákovice, tak jak jsme se 
před časem dohodli a společně postupovat ve snaze o získání dotace na tuto 
stavbu a její realizaci. Samozřejmě nelze očekávat, že cyklostezka bude hotova 
během krátkého času. To záleží na mnoha okolnostech, jednak na získání dotace 
na stavbu a také na rychlosti, s jakou budeme schopni vykoupit části pozemků, 
potřebných na její stavbu. Starost o získání vhodné dotace v přijatelné výši tak, 
aby tato stavba příliš nezatížila obecní rozpočet dle dohody svěříme kolegům 
z Čelákovic, kteří nám přislíbili pomoc. V průběhu přípravy jsme oslovili všechny 
majitelé pozemků, jejichž malé části budou ke stavbě potřeba, a kromě jednoho 
pásu cca 1 metr širokého a dlouhého cca 15 metrů jsme získali ode všech příslib, 
že potřebné pozemky nám budou odprodány. Tuto záležitost stále projednáváme 
a věřím, že se najde schůdné přijatelné řešení.

Rekonstrukce školy

Dalším dlouho připravovaným projektem a hodně diskutovaným na zasedáních 
Zastupitelstva obce je rekonstrukce školy. Přes jiný názor opozičních zastupitelů 
na řešení situace okolo rekonstrukce nebo výstavby nové školy jsme se trpělivě 
snažili vysvětlovat proč je v současné době jediným a časově omezeným řešením 
rekonstrukce, která by měla začít koncem školního roku 2020 a její dokončení by 
proběhlo v roce 2021, před zahájením školní výuky. Díky pochopení vedení obce 
Nehvizd a jejich snaze řešit problémy s docházkou zvyšujícího se počtu školáků 
2.stupně ZŠ z okolních vesnic, jsme získali možnost využít během rekonstrukce 
naší školy prostory v Nehvizdech a přesunout tam na potřebnou dobu celou naši 
školu, společně s pedagogy a zároveň zabezpečit potřebné zázemí. Rodičům 
tudíž odpadnou starosti, kde budou děti v této době navštěvovat školní docház-
ku a vzhledem k plánovanému zajištění jejich dopravy tam a zpět po vyučování ze
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vyučování ze strany obce, by neměly pro ně vzniknout další problémy. Také 
nezanedbatelný fakt je, že děti nebudou muset měnit učitele. Tyto možnosti 
bohužel platí jen pro uvedené období roku 2020 a 2021. V případě stavby nové 
školy by příprava trvala nejméně dva až tři roky, a tuto možnost bychom již 
neměli. Žáci by museli být umístěni ve školách v okolních obcích, zřejmě 
v počtech, které by byly okolní školy ochotné přijmout.

Samozřejmě by vyvstal problém s dojížděním žáků do okolních škol. Obec by 
v tomto případě nebyla schopna zajistit odvoz do více míst. Tato otázka byla již 
několikrát projednávána a vysvětlována na jednání Zastupitelstva obce a toto 
je jen informace a vysvětlení pro všechny naše spoluobčany, kteří mají školou 
povinné děti. Myslím, že si většina rodičů uvědomuje problémy s tímto spojené. 
Chtěl bych však upozornit, že toto všechno se bude realizovat pouze pokud 
obec získá na přestavbu školy dotaci.

Nové chodníky v ulici Poděbradská

Ve stadiu příprav na příští rok je i rekonstrukce chodníků v ulici Poděbradská. Je 
připravený projekt a zřejmě bude možné podobně jako na fi nancování chodníku 
v Chudomelské požádat o dotaci z IROPu, která by měla být vypsána začátkem 
příštího roku. Stavba je plánovaná na začátek roku 2020, bez ohledu, zda se nám 
podaří získat dotaci či nikoliv. V opačném případě bychom tuto investici hradili 
z vlastních prostředků.

Odpočinková zóna

Tento projekt je rovněž připravený a se započetím se čeká na to, zda bude mož-
né na realizaci dostat dotaci nebo budeme muset investovat z našich vlastních 
fi nancí. V tomto případě budeme preferovat možnost získání dotace.

Rekonstrukce autobusové zastávky

Z toho, co se ještě nepodařilo realizovat, i když jsme toto měli v plánu, bych 
uvedl na prvním místě rekonstrukci autobusové zastávky na návsi obce. Přesto, 
že se nejedná o složitou opravu, nepodařilo se nám pro letošní podzim zajistit te-
sařské práce na stavbu střechy a museli jsme rekonstrukci odložit na jaro 2020, 
kdy bude provedena.

ZREALIZOVANÉ PROJEKTY

Pokud se někdy procházíte naší obcí, jistě sami vidíte, co se tady postupně mění 
a jak se naše obec proměňuje. Samozřejmě bychom si přáli, aby vše šlo rych-
lejším tempem, ale tzv. “úřední šiml“, který často zpomaluje všechna náležitá 
povolení a schvalování je většinou neúprosný, a i snaha nezadlužit obecní roz-
počet je naší prioritou. Je velice snadné vzít si půjčky, anebo rozházet všechny 
prostředky, ale každý víme z vlastní praxe, že musíme i ve vlastní domácnosti 
hospodařit tak, abychom se nedostali do fi nančních problémů.



Rekonstrukce chodníku v ulici Chudomelská

Z uskutečněných projektů bych pouze krátce zmínil stavbu nového chodníku 
v ulici Chudomelská, o které jsem se podrobně již několikrát zmiňoval a která 
díky získání dotace z IROPu nestála velké fi nanční náklady.

Také bych upozornil na opravu cesty u hřbitova, kterou jsme mj. provedli bez 
jakýchkoli nákladů. Dále úprava okolí návsi, parkoviště pro návštěvníky pošty 
a nejbližšího okolí, dopravní značení, informační značení místních úřadů a fi rem 
působících v naší obci.

Přesunutí odpadových popelnic z náměstí

Konečně se nám podařilo přesunout odpadové kontejnery z prostor Husova 
náměstí a nechali jsme vybudovat nový prostor vedle sběrného dvora, kde nepů-
sobí rušivě. Zároveň byly občanům nabídnuty žluté popelnice na třídění plastů, 
o které byl poměrně velký zájem.

Zřízení služebny Obecní policie v Mochově a prostory pro zájmovou činnost 
občanů

Rekonstrukce prostor bývalé pošty umožnila získat důstojný prostor pro zájmo-
vou činnost a setkávání občanů. Dále zde byla zřízena služebna Obecní policie 
Mochov. Od 1.listopadu tohoto roku se nám podařilo zajistit a obsadit místo 
policisty a doufáme, že tak dojde ke zlepšení bezpečnosti v obci. Tyto prostory 
byly průběžně nabízeny k dispozici pro potencionální zájemce, avšak ani během 
dvou let se nenašel nikdo se smysluplným záměrem na jejich využití a přestavba 
na jiný účel (např. obecní byt apod.) by byla vzhledem ke konstrukci a stavu bu-
dovy velmi náročná.

Vysazení nových stromů a keřů

V letošním roce jsme rovněž nechali provést výřez stromů, které již byly přestárlé 
a některé z nich i ohrožovaly bezpečnost veřejného prostranství nebo občanů. 
V rámci obnovy zeleně jsme vysadili 20 nových stromů a provedli zpevnění svahu 
u místního kostela, aby nedocházelo k sesuvu půdy.

Oprava střechy kostela Sv. Bartoloměje

Díky našemu fi nančnímu příspěvku ve výši cca 600 000,- Kč a v nemalé míře 
i tlaku, který jsme vyvinuli na pracovníky památkové péče můžeme věřit, že do 
Vánoc budeme mít kostelík pod střechou a bude co nejdříve zprovozněn pro 
návštěvníky.

Zřízení rybníka

Tento projekt jsme sice neměli v našem volebním programu, ale přišli s ním naši 
opoziční kolegové. Naši zástupci nakonec dali novým členům Zastupitelstva
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možnost, aby se snažili tento projekt realizovat. Na jednáních ze Zastupitelstva 
proběhlo mnoho diskusí na toto téma. Bohužel po roce musím říci, že opoziční 
zastupitelé nesplnili ani jednu ze dvou podmínek, které byly potřeba, tj. kladné 
stanovisko Povodí Labe s vybudováním malého vodního díla a slib odprodeje 
nebo výměny pozemků v místě potřebných ke stavbě. Naopak při posledním 
jednání, na kterém byli zástupci Povodí Labe, zaznělo z jejich úst jednoznačné 
stanovisko, že vzhledem k úmyslu do budoucna nechat Výmolu v režimu bezzá-
sahové zóny, tuto stavbu nedoporučují. Zatím to tedy vypadá, že budeme bez 
rybníka, ale zase bychom mohli využívat v bezprostředním okolí odpočinkové 
zóny romantické zákoutí pro procházky v okolí Výmoly.

To je jen stručný a krátký výčet toho co jsme v uplynulém období jednoho roku 
udělali. Na tyto skutečnosti upozorňujeme proto, aby občané Mochova, kteří 
nesledují jednání Zastupitelstva obce, měli představu o jeho práci. Na druhou 
stranu si uvědomujeme, že bez účasti všech občanů žijících v obci, bez disku-
se s nimi o jejich potřebách a názorech, nebudeme do budoucna schopni plnit 
jejich přání a požadavky.

Tak to jen na zamyšlení o Vánočních svátcích, pokud bude nálada a čas.

Všem přeji klidné a šťastné prožití této doby, načerpání nových sil, aby nikdo 
nebyl sám, ale se svými blízkými.

Veselé Vánoce a šťastný nový rok.
Jan Turek, místostarosta

Otevírací doba Obecního úřadu
23. 12. 2019 Zavřeno
27. 12. 2019 Zavřeno
30. 12. 2019 Zavřeno
31. 12. 2019 Zavřeno
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Setkání seniorů v říjnu 2019.

Je již pravidlem, že dvakrát do roka se v salonku Hotelu Bouček setkávají 
mochovští senioři. A také pokaždé nám hraje naše oblíbená kapela pana Švancary 
známé i méně známé melodie. Zazpíváme si, i se tancuje.

Nedílnou součástí posledních čtyř koncertů je i paměťový trénink a poznávání 
předmětů. Tentokrát při trénování verbální paměti jsme hledali v přesmyčkách 
naše města a řeky. Také jsme hledali třípísmenná slova se samohláskou -o- upro-
střed slov, např. nos, kos, bor, bór atd. Našli jsme jich 67. Schválně, kolik jich 
najdete vy? Nebo slova s -e- uprostřed, např. pes, den, mez, tér... Je to velká 
legrace a můžete zapojit do cvičení paměti celou rodinu.

Příští setkání seniorů bude 4. dubna 2020, srdečně všechny seniory zvu. A těšte 
se na dvě novinky!

Přeji krásné adventní dny, vánoční svátky spokojené, láskyplné, hlavně prožité 
v tělesné a duševní pohodě a harmonii. 

MUDr. Vlastimila Stará
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Foto Petra Hejnová
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Rozsvícení vánočního stromečku v Mochově

Přestože Adventní čas nastal až v neděli 1. prosince, tento rok jsme rozsvě-
celi vánoční strom v pátek 29. listopadu. Sešli jsme se na náměstí v hojném 
počtu, kde bylo jako vždy připravené pódium, z něhož zněly koledy a všu-
de voněly vánoční dobroty. V 16.15 všechny přivítal pan starosta František 
Bouček a následně předal slovo panu Ladislavu Markovi, který nás celou akcí 
provázel. Vánoční program začaly děti z mateřské školky, které s úsměvem 
na tváři zazpívaly a recitovaly básničky. Následovalo vystoupení žáků základní 
školy a program zakončily tanečním vystoupením šikovné dívenky z TJ Sokol 
Mochov rytmickou zumbou. 

Po skončení programu jsme společně rozsvítili hezky ozdobené vánoční stro-
my na náměstí. Také přišel Mikuláš s andělem a čerty, kteří nadělovali sladkou 
nadílku dětem, některým dokonce se slzičkami v očích. Už od odpoledne na ty 
nejmenší čekal kolotoč, koníci ke svezení a další zvířátka k pohlazení. U stánků, 
kde bylo možné zakoupit věnce a svícny nebo ochutnat trdelník, svařák, cukro-
vou vatu, hruškovici a zabijačkovou polévku, se tvořily fronty. 

Opět musíme poděkovat všem, kteří se rok, co rok podílejí na přípravě celého 
odpoledne. 

Přeji všem spoluobčanům krásný adventní čas a příjemné prožití vánočních 
svátků a šťastný nový rok 2020.

Ing. Jaroslava Tomišková, zastupitelka
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Za krásné fotografi e děkujeme 
Pavle Hanušové a Petře Hejnové
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Strážník mochovské obecní policie se představuje

1. Kdy a kde začal váš profesní život a proč jste se chtěl stát strážníkem?
Můj profesní život začal ihned po dokončení střední školy, kdy jsem zamířil na Vyšší 
policejní školu v Brně, kde jsem se po ukončení studia stal příslušníkem policie Čes-
ké republiky. Po třech letech jsem však z fi nančních důvodů odešel k Městské policii 
do Prahy, kde jsem působil šest let.

2. Kde bylo vaše prvé působiště?
Mé první působiště bylo na Obvodním oddělení Policie Čelákovice.

3. Jaké jsou vaše pracovní priority pro práci strážníka v naší obci?
Prioritou v obci Mochov je pro mne zajištění místních záležitostí veřejného pořádku, 
kontrola dodržování vyhlášek obce a parkování.

4. Už jste musel v Mochově řešit nějaké problémy a jaké?
V Mochově jsem řešil přestupky na úseku parkování, přestupky v dopravě, jako 
je jízda bez pásů anebo bez rozsvícených světel. Řešil jsem také přestupek proti 
občanskému soužití, kdy došlo k napadení a policie České republiky mne požádala 
o prvotní prověření oznámení. Celou věc si policie následně převzala pro podezření 
na trestný čin. 

5. Popište nám ve stručnosti váš pracovní den v Mochově.
Každý můj pracovní den začíná v sedm hodin, kdy na návsi dohlížím na bezpečné 
přecházení dětí, které míří do školy nebo na autobusovou zastávku. Poté provedu 
kontrolu obce, projedu každou ulici. Kontroluji správné parkování, znečištění po-
zemních komunikací nebo také zakládání černých skládek.



20 MOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ

6. Máte u nás své profesní zázemí, místnost pro nezbytnou administrativu, 
služební vůz. Dle mého názoru začala spolupráce s Obecním úřadem dobře, 
sdílíte se mnou tento názor?
Spolupráce s úřadem a panem starostou je z mého pohledu nadstandartní. Ve všem 
si vyjdeme vstříc, a tak by to podle mě mělo být. Služebnu mám nově zrekonstruo-
vanou a zařízenou novým nábytkem, takže já jsem spokojený.

7. A nyní pár osobních otázek na závěr – čím jste chtěl být jako dítě, jaká je 
Vaše oblíbená kniha, hudba, fi lm, jaký máte rád sport, jaké jsou Vaše koníčky 
a jaká je Vaše představa o dovolené snů?
Jako dítě jsem chtěl být voják, vždy mě bavila vojenská technika, zbraně a tanky. 
Moje oblíbená kniha je Americký sniper, podle které byl natočený stejnojmenný fi lm. 
Filmy mám rád válečné a sci-fi . 

Co se týká sportu, rád jezdím na kole a chodím plavat. Ale mým největším koníčkem 
je však střelba. Jsem držitelem zbrojního průkazu a vlastním několik zbraní, se kte-
rými chodím pravidelně trénovat. 

A dovolená snů? Podle mě nezáleží na místě dovolené, ale na lidech, se kterými tu 
dovolenou trávíme.

Děkuji za rozhovor a přeji trpělivost, vytrvalost, zdravé sebevědomí, zodpovědnost 
a schopnost komunikace ve vaší důležité pracovní etapě.

 Ptala se MUDr. Vlastimila Stará, redakce zpravodaje

Foto Petra Hejnová
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Svoz odpadů

Pro rok 2020 jsou ceny za svoz TKO stanoveny takto:

a) roční sazba za týdenní odvoz – objem svozových nádob 110 a 120 l: 2. 512,- Kč
b) roční sazba za čtrnáctidenní odvoz – objem svozových nádob 110 a 120 l: 1. 256,- Kč
c) roční sazba za čtrnáctidenní odvoz – objem svozových nádob 60 a 80 l: 957,- Kč
d) roční sazba za týdenní odvoz – objem svozových nádob 240 l: 4. 426,- Kč
e) roční sazba za čtrnáctidenní odvoz – objem svozových nádob 240 l: 2. 213,- Kč

Nové známky na popelnice budou k vyzvednutí po zaplacení poplatku od 
druhého lednového týdne 2020 na OÚ Mochov.

Popelnice se čtrnáctidenním intervalem svozu budou vyváženy vždy v lichém 
týdnu. Dále upozorňujeme občany na možnost zakoupení pytlů s logem AVE 
na svoz odpadu. Tento pytel můžete využít v případě naplnění svozové nádoby. 
Velikost jednoho svozového pytle odpovídá velikosti popelnice o obsahu 120 l. 
Cena pytle s logem AVE vč. likvidace činí 58,- Kč/kus.

Poplatek za roční svoz komunálního odpadu pro rok 2019 je splatný správci 
poplatku od 1. 1. 2019 nejpozději do 31. 3. 2019 (prosíme neplaťte dříve). Nej-
výhodnější a nejrychlejší způsob úhrady je přímo převodem na účet obce 
č. 6026201/0100, jako variabilní symbol uveďte číslo popisné. Po zaplacení po-
platku si následně pouze vyzvednete známku na popelnici. Případně je možno 
zaplatit poplatek osobně do pokladny Obecního úřadu (pondělí a středa 8:00 
hod. – 11:00 hod. a 12:00 – 16:30 hod.).

Známku obdržíte na Obecním úřadě po zaplacení poplatku

Pokud máte psa, uhraďte prosím poplatek současně s poplatkem 
za svoz TKO v jedné platbě. 

Poplatky za psy

Sazba poplatku za kalendářní rok činí:
a) za prvního psa: 150,- Kč
b) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele: 200,- Kč
c) za prvního psa chovaného v domech se třemi a více byty: 500,- Kč
d) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele chovaného v domech se 
třemi a více byty: 600 Kčrotčího důchodu: 150,- Kč
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e) za psa, jehož držitelem je poživatel invalidního, starobního, vdovského nebo 
vdoveckého důchodu, který je jeho jediným zdrojem příjmu, anebo poživatel 
sirotčího důchodu: 150,- Kč
f) za psa chovaného v domech se třemi a více byty, jehož držitelem je poživa-
tel invalidního, starobního, vdovského nebo vdoveckého důchodu, který je jeho 
jediným zdrojem příjmu, anebo poživatel sirotčího důchodu: 200,- Kč
g) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, poživatele invalidního, 
starobního, vdovského nebo vdoveckého důchodu, který je jeho jediným zdro-
jem příjmu, anebo poživatel sirotčího důchodu: 200,- Kč
h) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele chovaného v domech se 
třemi a více byty, jehož držitelem je poživatel invalidního, starobního, vdovského 
nebo vdoveckého důchodu, který je jeho jediným zdrojem příjmu, anebo poživa-
tel sirotčího důchodu: 300,- Kč

V případě nejasností ohledně výše poplatku za svoz TKO, případně 
poplatku za psa se prosím obraťte na Obecní úřad, kde Vám bude částka 

sdělena. Tel. 326 992 457, 602 266 089.

Informace o cenách vodného a stočného

Ceny vodného a stočného v obci Mochov jsou s účinností od 1. 1. 2020 stano-
veny v následující výši: vodné ve výši 32,66 Kč/m³ včetně DPH a stočné ve výši 
40,80 Kč/m³ včetně DPH.
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Upozornění pro rodiče žáků navštěvující základní školu v Nehvizdech 

Vážení přátelé, 
v Nehvizdech se opět objevila hra, jejíž název neznám a nechci jej domýšlet. 
Partička dětí čeká u silnice a přebíhá ji těsně před přijíždějícím vozidlem – v kon-
krétním oznámeném případě před velkým traktorem s vlekem. Možná by stálo za 
to dát si početní úlohu – pohybuje-li se souprava rychlostí 40 km/h a váží x tun, 
na kolika metrech na vlhké podzimní silnici při mizerné viditelnosti zastaví. Mož-
ná by stálo za to ukázat, jak křehké je lidské tělo, v každém případě ale prosím 
dětem důrazně vysvětlit, že tohle není hrdinství, ale hloupost nejhrubšího zrna 
a hazard se životem. Bezstarostné dětství se rázem může změnit v bolest, smu-
tek, neštěstí, a to může zasáhnout na dlouhé roky nebo navždy spoustu lidí. 

Prosím Vás, opravdu Vás prosím, vezměte rozum do hrsti. Život máme jen jeden 
a nikdo z nás nemá resetovací tlačítko jako ve hře. Zcela vážně - jakýkoli zjištěný 
případ okamžitě předávám obecní i státní policii. Moc si přeji, aby se naši žáci 
dožili dospělosti a aby ten, kdo sedí za volantem, neprožil zbytek života v trápení 
a výčitkách. 

Díky za pochopení. 
Luboš Rýdlo ředitel školy



ROČNÍK 13, PROSINEC 2019, ČÍSLO 4 25



26 MOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ



ROČNÍK 13, PROSINEC 2019, ČÍSLO 4 27



28 MOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ

Vážení majitelé pejsků,
z důvodu nové legislativy prosíme všechny majitelé pejsků 
o opětovné vyplnění registrační karty psa (týká se všech 
majitelů pejsků, i těch kteří již v minulých letech kartu 
vyplnili), kterou naleznete uprostřed Mochovského zpravodaje. 
Vyplněnou registrační kartu prosíme vhodit do poštovní 
schránky u vchodu do Obecního úřadu nebo ji můžete 
odevzdat na Obecním úřadě při placení ročních poplatků za 
Vaše pejsky. Případně jsou další registrační karty k vyzvednutí 
na Obecním úřadě.

Předem děkujeme za spolupráci – Obecní úřad Mochov



✃

✃
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UZÁVĚRKA MOCHOVSKÉHO ZPRAVODAJE

Příští uzávěrka Mochovského zpravodaje je naplánována na 15. 3. 2020. Uvítá-
me všechny vaše příspěvky, náměty a zajímavé fotografi e, ať už z dění v Mocho-
vě nebo vašich dovolených a výletů. V případě zájmu prosíme o zaslání na email 
zpravodaj.mochov@seznam.cz do uzávěrky Mochovského zpravodaje.

Děkujeme za spolupráci a přejeme příjemné prožití vánočních svátků a šťastný 
nový rok.

Redakce Mochovského zpravodaje - MUDr. Vlastimila Stará a Petra Hejnová

Foto Petra Hejnová
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Z MOCHOVSKÝCH ŠKOL

ZPRÁVY Z MATEŘSKÉ ŠKOLY

Od zahájení školního roku uteklo pár týdnů a děti ve školce už mají nastřádanou hro-
mádku obrázků a výrobků. Umí spoustu básniček, písniček a tanečků. Už dobře ví, jak 
se co ve školce dělá a mají první opravdové kamarády.

Při tom učení a poznávání světa s kamarády nám udělalo radost zábavné představení 
„Cecilka“ – s rozpustilou a veselou Cecilkou, zvířátky a trošku i s kouzlením. Děti je 
odměnily velkým potleskem a na závěr pohladily účinkující zvířátka.

Potěšilo nás pozvání do Základní školy v Mochově na milé a úsměvné představení 
o trampotách štěňátka Gordona. Při procházení prostorami školy děti s údivem prohlí-
žely zajímavou a nápaditou výzdobu výtvarnými pracemi starších kamarádů.

Navštívila nás paní fl oristka, se kterou si děti vyrobily podzimní dekoraci ze sušených 
i živých rostlinek, doplněnou pohádkovým ježečkem. Děti odnášely domů vkusný 
výrobek, který udělá maminkám radost a vyzdobí domov.

Náš první výlet byl do Čokoládovny v Šestajovicích. Během chvilky se děti z naší škol-
ky měnily v čokoládové a cukrářské mistry. V krabičkách si domů vezly sladké zdobe-
né výrobky z kvalitní čokolády. Samozřejmě se mohlo i ochutnávat! A děti už ví, co dá 
práce domácí cukroví nebo zdobený čokoládový perníček.



Pro Čertíky a Mikuláše jsme připravili 
spoustu básniček, písniček, obrázků
a tanečků. 

A práce to je veliká! Ale dětem to nevadí. 
Snaha se vyplatí. Kdo by se netěšil na 
sladkou odměnu v Mikulášské nadílce?

A pak už nastává očekávání kouzelných 
Vánočních svátků. Velké těšení a přípra-
vy. Vždyť Vánoce jsou nejkrásnější svát-
ky pro děti.

To my dospělí víme. Také vzpomínáme 
na ty naše dětské Vánoce, které byly 
„NEJ“. Přejeme vám všem hodně zdraví, 
radosti a kouzel.

Michaela Doubková, učitelka MŠ

ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Škola už je v plném proudu… :-) Tentokrát, netradičně posíláme slohová cvičení 
žáků páté třídy na různá témata: Vyjmenovaná slova po P, Můj den a kresby strašidel.

Mgr. Věra Kašparová, učitelka ZŠ

Výlet do Technického muzea v PrazeMikulášská návštěva ve škole
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Autor Eliška Štefl ová
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Autor Sofi e Vybíralová
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Autor Karolína Vaňková

ZPRÁVY Z KNIHOVNY

Knihy mají jednu zvláštnost, která téměř hraničí 
s kouzlem: jsou jako cestovní pas, který vám umož-
ní dostat se jinam a mohou fungovat i jako podpo-
ra, když je třeba zaujmout určitý postoj k životním 
zkouškám. Četné studie dokládají, že četbou ro-
mánů se i ve skutečném životě člověk dokáže lépe 
vcítit do mysli jiných lidí, rozeznat jejich myšlenky, 
city a chápat je. A nejen to, člověk dokáže porozumět i sám sobě. 

Naše mochovská knihovna se traduje, dle obecní kroniky, již od roku 1910. V příš-
tím Zpravodaji bude popsaná celá její historie. Byla by velká škoda v této tradici 
nepokračovat, a ani nechci pomyslet, že by mohla být i zrušena. Je velmi těžké kon-
kurovat televizi, mobilům a internetu. Vše je zkrácené, heslovité, rychlé. Ale četba
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klasické knihy se zajímavým a obohacujícím obsahem nenásilně ovlivňuje náš život, 
konání, myšlení, a i slovní projev a komunikaci mezi lidmi.

Nabídka nových knížek

Marta Kučíková, oblíbená autorka bestsellerů Italské jednohubky a dvouhubky 
vydala další pokračování Po italsku do hubky, jedná se o několik receptů a laskavých 
drbů z italského podhůří Dolomit, kde žije se svou rodinou již 16 let. Neúnavná spi-
sovatelka románů pro ženy Táňa Kellerová-Vasilková vydala další knihu – Tři sestry. 
Historik a etnograf Vlastimil Vondruška napsal velmi čtivý román Právo první noci. 
Máme i dva detektivní romány od G. Musso Dívka z Brooklynu a Byt v Paříži. Další 
detektivní román je od G. Hendrickse Manželka mezi námi, kde rozluštění najdete 
až na poslední straně knihy a úplně nová jeho knížka Anonymní dívka - bude stejně 
napínavá.

V listopadovém hodnocení vydaných knih v České republice v r. 2019 se na prvním 
místě umístila kniha Aleny Mornštajnové Tiché roky, prodalo se jí už 55 000 výtisků. 
V naší knihovně máme i její předchozí knihy, Hana, Slepá mapa a Hotýlek. Celkově 
se již prodalo více jak 240 000 knih této spisovatelky. Doporučuji si tyto knihy pře-
číst, zaručuji hluboký čtenářský zážitek.

Pro děti a mládež máme velký výběr knih jak v naší knihovně, tak i v půjčených 
knihovnou Mladé Boleslavi. Lze si vybrat zajímavou a dobrou knihu jak ze starších 
titulů, tak z novinek na knižním trhu. Zvláště nyní, kdy jsou dlouhé zimní večery, kdy 
je nejlepší čas na čtení.

Výročí – Jan Skácel, zemřel před 30 lety, jeden z nejvýznamnějších a nejoblíbeněj-
ších českých básníků, prozaik a autor poezie pro děti. Řada jeho básní byla zhudeb-
něna a interpretována Jiřím Pavlicou a hudební skupinou Hradišťan.

Před obecním úřadem ve vývěsní skřínce neb na webové stránce knihovny najdete 
přehled knižních novinek.

Knihovna je k dispozici ve středu od 15–20 hod, pro všechny co věří, že knihovna 
bude stále prosperovat.

Děkuji, přeji krásné vánoční svátky a hodně štěstí a zdraví v nadcházejícím roce 
všem čtenářům naší knihovny, ale i těm, kteří čtenáři ještě nejsou!  

Květa Vokounová, knihovnice
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Už od září v prostorách pošty probíhají keramické a košíkářské kurzy. Vyrobily jsme 
krásné věci, fi nišujeme s dokončováním vánočních dárků, společně prožíváme 
adventní čas. Nastala doba pečení, hlavně vánočního cukroví a perníčků. Už před 
2 lety jsme společně zdobily drobné perníky a dělaly jsme adventní věnečky, samozřej-
mě z perníku.

Letos jsme mezi nás pozvaly perníkářku a lektorku výtvarných prací, paní Alenu 
Blechovou, která zdobí perníky v sobotu a v neděli v přerovském skanzenu. Před-
vedla nám postup výroby bílkové polevy, ukázala příslušné nástroje, zdobičky 
a techniku zdobení. Přivezla i perníčky, které jsme si mohly ozdobit podle jejích návrhů 
a rady. Perníčky jsme si odnesly domů a vzorové zdobení bude výbornou inspirací pro 
naše domácí pečení.

Pečení je v plném proudu, byt voní vanilkou, kořením, krabice s cukrovím a perníky jsou 
uzamknuté na sedm západů, argument hospodyněk je – musí se uležet!

Ale pro dětské i dospělé rodinné mlsaly jsem našla recept mojí babičky ze 40. let 
minulého století, který se jmenuje – Perník měkký, k jídlu HNED. Radím – upečte ho, 
je fakt dobrý a měkký hned.

Perník měkký, k jídlu HNED

½ kg hladké mouky, 12 dkg tekutého medu (NE více), 18 dkg másla nebo Hery, 2 vejce,
2O dkg moučkového cukru, šťáva z jednoho citrónu, 1 polévková lžíce perníkového 
koření, 1 lžička sody.

Na vále suché přísady smíchá-
me a zalijeme vejci s rozpuště-
ným tukem, tekutým medem 
a citronovou šťávou. Zaděláme 
těsto, pokud je měkké, opatr-
ně přidáváme mouku. Nechá-
me odležet nejméně hodinu, 
i 24 hodin. Vykrajujeme tvary, 
pečeme dle trouby, 8–10 min. 
Vejce s kávovou lžičkou vody 
rozmícháme, ihned po upečení 
potíráme. Zdobíme citronovou 
polevou. 

Přeji klidný a voňavý adventní čas. Svařákem, jako odměnou za ten adventní shon, 
nešetřete.

Krásné, klidné a bohaté vánoční svátky! Hodně zdraví, štěstí a spokojenosti v nadchá-
zejícím roce 2020 přeje MUDr. Vlastimila Stará.

SPOLKY A SDRUŽENÍ
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100 let starý betlém paní Hany Němečkové

Jana a Míša Moravcovy
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Hana Doubková

MUDr. Vlastimila Stará

Marie Menclová Zdena Fingrová
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Helena Lišková Ing. Dagmar Mostecká

Edita Maudrová Pavla Hanušová
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MUDr. Vlastimila StaráAlena Tichá

Hana Němečková Naše podzimní práce
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Rekonstrukce bývalé pošty

V minulém Mochovském zpravodaji 
jsme Vás informovali o rekonstrukci 
prostor bývalého poštovního úřadu. 
Nyní je již rekonstrukce dokončena 
a připravena pro volnočasové akti-
vity občanů obce.

Úterky od 19 hodin a pátky od 15:30 
hodin jsou již rezervované pro kurzy 
keramiky a košíkářství.

V případě zájmu o kurz keramiky 
volejte tel. 739 612 207 a pro koší-
kářský kurz tel. 604 727 368.

Petra Hejnová 
– Kulturní a sociální výbor
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Kynologie v Mochově

Dne 9. listopadu 2019 jsme pořádali zkoušky podle zkušebního řádu Kynologické 
jednoty Brno. Zúčastnilo se celkem 6 týmu (tým = psovod + pes), 3 týmy zkoušky 
úspěšně složily.

Protože se nám začalo ve výcviku dařit, další zkoušky máme v plánu na jaře 2020. 

Jsme rádi, že si naše webové stránky: https//zko-mochov.webnode.cz, našli i zájemci 
z jiných klubů a přijeli zkoušku složit k nám. 

V letošním roce také proběhl již druhý kurz Základní poslušnosti psů, který byl i napo-
druhé plně obsazen. Další kurz bude otevřen zhruba v polovině dubna 2020. Informa-
ce o přesném termínu budou pro zájemce uvedeny na našich webových stránkách. 

V následujícím roce máme v plánu změnit rozmístění na cvičáku tak, aby bylo možné 
rozmístit pevné zástěny, které jsou nutné ke skládání zkoušek. Dále se bude pokračo-
vat v údržbě areálu i překážek. 

Rádi do našich řad přivítáme nové členy, kteří se rozhodnou svého pejska cvičit u nás. 
Kontakty je možné nalézt na výše uvedených webových stránkách. 

A nakonec pár odpovědí pro případné nové zájemce o výcvik…

Kdy může pejsek začít docházet do výcvikového kurzu?                                    
V podstatě ve třech měsících, jakmile má dokončené základní štěněcí očkování, tj. tři 
kombinovaná očkování. 

Co si vzít s sebou na výcvik?
Vhodné pamlsky v dostatečném množství (pes by měl být nenakrmený), hračky, 
vodítko krátké (cca. 1 m) a dlouhé (5-10 m - stopovačka) misku na vodu + vlastní vodu 
a na první návštěvu očkovací průkaz.

Co se u nás naučíte? 

1. Prohlubování vazby mezi psem a psovodem 
Někomu se to může zdát malicherné, ale tato vazba je potom základním stavebním 
kamenem pro nejdůležitější cvik – a to je PŘIVOLÁNÍ. Přivolání by měl mít každý pes, 
každé štěně stoprocentní. Je to velmi důležité. Člověk se může na procházce se psem, 
na ulici, před domem atd. dostat do situace, když je nutné – zdůrazňuji velmi nutné 
– okamžitě psa přivolat. Jede auto, blíží se soused s agresivním psem a další a další 
a my nyní, přesně v ten moment a v tu vteřinu, potřebujeme mít svého mazlíčka 
u sebe.

2. Socializace štěňátek 
Každé štěně učí nejprve sociálnímu chování jeho matka – fena a také jeho sourozenci. 
Najednou je z tohoto prostředí vytrženo a dostane se do nové rodiny, kde v mnoha 
případech je jediným zástupcem čtyřnožců. A přesně v těchto a následujících dnech 
potřebuje štěňátko nadále prohlubovat pravidla sociálního chování.
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3. Odolnost vůči neznámým nebo nenadálým situacím, jako jsou nepříjemné zvu-
ky, chození po různém, pro psa nepříjemném a neznámém povrchu, nečekané padání 
různých předmětů, hlasité povídání, výkřiky, reakce různých předmětů (např. otevření 
deštníku, kopání míče) a další – výčet by byl velmi dlouhý.

4. Výuka psovodů, majitelů, členů rodin 
Současně zde majitel uslyší i různé, dobře míněné rady týkající se běžného života se 
psem, pokud např. doma, v rodině, vzniknou situace, se kterými si majitelé pejska 
a rodinní příslušníci neví rady.

Bc. Lenka Kenderová – předsedkyně ZKO Mochov
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Vážení spoluobčané,
tak jako v roce minulém, kdy jsme si 28. října připomí-
nali vznik republiky, připomínáme si i tento rok další vý-
znamné jubileum. Je to již 30 let od okamžiku, jenž bývá 
označován jako sametová revoluce, tedy listopadového 
období roku 1989. Mnozí z nás a pravděpodobně drtivá 
většina z Vás čtenářů si toto období plné naděje, očeká-
vání, pro některé obav a otazníků vybavuje a bylo o nich 
v posledních dnech, týdnech řečeno, napsáno a vysílá-

no mnoho. Rád bych zde ale vzpomenul, co těmto dnům předcházelo a mělo 
zásadní vliv i na Českou obec sokolskou potažmo i na naší jednotu T.J. Sokol 
Mochov. Bylo to 40 let totalitního komunistického režimu, který krátce po skon-
čení druhé světové války vystřídal totalitu fašistickou. Oba tyto zrůdné režimy 
měly mnoho společných rysů. Potlačení svobody jedince i celých skupin, ply-
noucí ze strachu ze ztráty moci, likvidace elit, inteligence a v podstatě každého 
kdo se odmítal podvolit a byl buď skutečným, potencionálním nebo v některých 
případech žádným nebezpečím pro tyto ideologie. Likvidace politických stran, 
uskupení a spolků se tak dotkla i celé České obce sokolské, jenž byla poprvé 
od svého založení v roce 1862 rozpuštěna v roce 1941 představitelem nacistické 
říše respektive zastupujícím protektorem Protektorátu Čechy a Morava Reinhar-
dem Heydrichem a podruhé krátce po svém znovuobnovení po druhé světové 
válce v roce 1956 Ústředním výborem komunistické strany (ÚVKSČ). K obnovení 
ČOS a tedy možnosti obnovení i bývalých jednotlivých jednot došlo právě díky 
událostem v listopadu 1989 a následným vývojem v roce 1990. Bohužel těch 
téměř padesát totalitních let se podepsalo nejen na ČOS jako organizaci, (na 
jejích členech, organizaci, funkci, ideálech a neméně majetku), ale obecně na 
celém státu, obyvatelích, společnosti, podobně jako v dalších zemích bývalé-
ho Sovětského svazu a jeho satelitech. Události roku 1989 byly vyvrcholením 
nespokojenosti většiny občanů s životními podmínkami v republice, kterým 
předcházela léta neschopnosti komunistických režimů v čele se Sovětským sva-
zem zabezpečit a poskytnout dostatečné ekonomické a osobní svobody, pocit 
spokojenosti a zadostiučinění vlastním občanům. 30 let je dlouhá doba a je třeba 
si připomínat, co vše se tehdy dělo, bylo možné a nemožné, co všechno občané 
mohli respektive spíše nemohli, jaké příležitosti měli respektive neměli, protože 
jsme nyní, možná více jak v předchozích letech, svědky relativizování oněch to-
talitních let, jenž se veze na vlně určité deziluze části občanů z porevolučního 
vývoje. Tento fakt přiživují desinformační weby a další média šířící „fakenews“ 
a účelově zkreslené informace, zpravidla fi nancované z Ruska a Číny a nemé-
ně nebezpečný populismus. K zlepšení situace, nálad a semknutí společnosti 
nepřispívají ani představitelé veřejného života, počínaje prezidentem Zemanem, 
jenž se nezdráhá lhát v přímém přenosu a pro jistotu (aby si pravděpodobně 
nenahněval soudruhy), nevystoupil ani v loňském roce u výročí srpnové okupace 
v roce 1968 a ani letos u příležitosti 17. listopadu, protože slovy svého mluvčího
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již všechno řekl (škoda že se toho nedrží i u jiných témat). Můžeme pokračovat 
trestně stíhaným premiérem, oligarchou vlastnící a ovlivňující vlastní média, bý-
valým soudruhem a soudně několikrát potvrzeným agentem STB v jedné osobě 
v čele vlády, poslanci KSČM, kteří neváhají překrucovat po vzoru Ruska minu-
lost a ještě se k tomu hrdě hlásit a v přehlídce představitelů arogance moci,  
papalášství dobře známého z totalitních let, ztráty soudnosti a paměti bychom 
mohli pokračovat dále až na komunální úroveň. V těchto souvislostech hesla 
jako Svoboda a demokracie nejsou samozřejmost, svobodu slova a obecně 
svobodu nejsou jen prázdnými frázemi, ale zobecněnou pravdou a každodenní 
bránění svobody nikdy nekončícím procesem.

Těch více jak padesát totalitních let se podepsalo samozřejmě i na stavu naší 
jednoty. Po jejím znovu obnovení v roce 1991 započali naši předchůdci, bratři 
a sestry opět práci v jednotě, která je v podstatě během na dlouhou či spíše ne-
konečnou trať. V posledních víc jak deseti letech jsme rozhodli změnit přístup 
ke správě a ve fungování jednoty a být více aktivní. Jednou z našich hlavních 
vizí bylo navrátit pravidelné pohybové a kulturní aktivity do prostor sokolovny. 
K tomuto dílčímu cíli jsme se velice přiblížili a po letech drobných investic 
a oprav, završených změnou způsobu vytápění prostor sálu za efektivnější 
a účinnější zdroj, jsme od podzimu spustili zkušební provoz sálu a nabízíme jej 
i externím zájemcům z řad veřejnosti. Od 1. 1. 2020 se pak po více jak čtyřiceti 
letech (pravidelné aktivity se přesunuli v sedmdesátých letech po otevření do 
tělocvičny ZŠ) vracíme s cvičením našich oddílů zpět do vlastních prostor. Na 
našich webových stránkách, nástěnkách a dalších komunikačních kanálech se 
můžete dozvědět více detailů včetně možnosti online rezervace prostor sálu 
pro různé činnosti (máme již vyzkoušené sporty badminton, teqball – pro zají-
mavost, jedná se o nový sport, jakýsi druh nohejbalu o stůl, viz foto dále, volej-
bal, stolní tenis apod. a také pravidelné tréninky tanců v několika podobách). 
Do konce roku bychom rádi zprovoznili menší posilovnu v prostorách bývalé 
šatny za podiem, starší stroje jsme zakoupili již na počátku roku. 

Naším dalším velkým cílem pro další roky, vizí a plánem je nástavba na dvou 
částech sokolovny s novou střechou a zateplením celého objektu, pro kterou 
máme zpracovanou projektovou dokumentaci a se kterou chceme blíže se-
známit členy na Valné hromadě v březnu 2020 a následně i veřejnost. V těch-
to nově vybudovaných prostorách chceme vybudovat v jedné části ubytovací 
prostory a v druhé stejně veliký prostor klubovny pro naší potřebu, pro naše 
schůzky, archiv, zázemí… Do drobných oprav a investic jsme za poslední deká-
du investovali více jak půl druhého milionu korun (jednou z posledních akcí byl 
krom zmíněné změny typu vytápění i vybudování nového nouzového východu, 
jenž může sloužit zároveň jako bezbariérový vstup a částečně také jako sklad 
cvičebních pomůcek, opět viz foto dále), ale nástavby sokolovny budou mimo-
řádnou a velkou jednorázovou stavební akcí od jejího postavení v roce 1928. 
Paralelně se budeme dál snažit pokračovat v drobných úpravách, tak abychom 
dále zvyšovali standard a úroveň poskytovaných služeb a prostor.
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Ve všem jsme samozřejmě limitováni zdroji, a to jak lidskými, tak fi nančními. 
Naším jediným pravidelným příjmem je pronájem sokolovny. Tímto bych tedy 
rád poděkoval za fi nanční nebo materiální pomoc v tomto roce již tradičním 
partnerům, Obci Mochov, f. Jokey, f. Universal Transport, f. Fabok, f. DM 
Design, f. Bohumila Cardy, f. Libora Bezuchy, f. Hanka Mochov, f. R-Cargo 
Praha, f. Sportbart a f. Carbosped za příspěvek na nové topení. Ale podě-
kování patří také i ostatním spoluobčanům, známým, kamarádům a zbylým 
členům výboru T.J., kteří ve vlastním volném čase, dobrovolně a zdarma přispí-
vají k fungování naší jednoty, organizaci akcí, které pořádá a celkově realizaci 
našeho poslání.Nabídka aktivit naší jednoty je pestrá, nicméně pokud by v ní 
někdo nenašel, co hledá a měl by čas, chuť a odhodlání rozjet nějakou jinou 
sportovní, kulturní či volnočasovou činnost, která by mohla rozšířit nabídku ak-
tivit v obci, nechť se nám ozve. T.J. Sokol Mochov je otevřena všem občanům 
obce a naše prostory a hřiště jsou po dohodě k dispozici a právě určeny pro 
tyto aktivity a to nejen členům jednoty i ostatním aktivním občanům obce.

Kontaktovat nás můžete jakkoliv na uvedených kontaktech, které jsou k dispo-
zici na www.tjsokolmochov.wz.cz nebo www.facebook.com/sokolmochov, 
emailem na tjsokolmochov@seznam.cz nebo přímo přes některého člena vý-
boru jednoty. Na těchto stránkách Vás také pravidelně informujeme o pořáda-
ných akcích, termínech cvičení (členové jsou fi nančně zvýhodněni) a jsou zde 
umístěny i fotografi e z proběhlých akcí a mnoho zajímavostí. Pokud si přejete 
dostávat informace z jednoty, župy, ČOS také emailem, stačí napsat na uve-
dený email.

Za T.J. Sokol Mochov bych Vám všem rád popřál příjemné Vánoční svátky, 
úspěšný rok 2020 a těšíme se na setkání na některé z našich akcí, třeba 15. 2. 
2020 na Plese sportovců anebo na Valné hromadě jednoty počátkem března, 
kde Vás rádi přivítáme!

Se sokolským Nazdar

Karel Mrňa
Starosta T.J. Sokol
Mochov
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Oddíl kopané T.J. Sokol Mochov

FOTBAL MUŽI – III. třída

Zpráva hodnotící fotbalový podzim 2019 bude stručnější, než bývá zvykem. Důvodem 
je, že se prostě není čím chlubit.

I když jsme do sezóny vstoupili plni optimismu po minulém období, na první zápasy se 
scházeli (hlavně na domácím hřišti) v nadprůměrném počtu a začali sice nepřesvědči-
vou, ale přesto výhrou 1:0 proti Předboji, tak už 2. zápas v Klíčanech nám ukázal, jak se 
bude podzim odvíjet, i když v tu chvíli si to nikdo nepřipouštěl. V odehraných 11 utká-
ních jsme posbírali 3 výhry doma (ale snad jen zápas 5:1 s posledními Měšicemi mohl 
udělat divákům radost) a jednu remízu v Kojeticích, celkem tedy 10 bodů, předposlední 
místo v tabulce a hrozivé skóre 16:38. Impotentní útok a děravá obrana (pro info – 
v min. sezóně jsme dostali ve 22 zápasech 36 gólů, teď už jsme to „překonali“).
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Po debaklu 0:6 v Klíčanech následovala ostudná domácí prohra proti „divnému“ týmu 
Škvorce, kdy jsme se nedokázali vyrovnat s jejich tvrdou, až zákeřnou hrou a kdy nám 
soupeř začal dávat góly až při vlastním oslabení! Další „vrchol“ jsme zažili v Brázdimi, 
kde jsme proti oslabenému soupeři inkasovali dokonce 5x v poslední půlhodině. To 
jsme si možná říkali, že hůř být nemůže, ale bylo – doma jsme od vedoucího Mratína 
dostali desítku. To, že jsme se nesešli, nás neomlouvá. Výkon byl naprosto odevzdaný 
a bohužel tomu tak bylo ve většině zápasů.

Zarážející jsou především druhé poločasy, ve kterých jsme dostali 27 branek a to nás 
sráží na dno. Asi to vypovídá o fyzické kondici a s tím musíme přes zimu něco udělat. 
Po uzávěrce tohoto vydání nás čeká ještě poslední zápas v Zelenči, ale bez ohledu na 
jeho výsledek je podzim zpackaný. Důvody si musíme rozebrat během zimní pauzy 
a zareagovat tak, abychom do druhé poloviny sezóny vstoupili v úplně jiném rozpoložení.

Střelci: Konopík 5 branek, Valenta 3, Paniuta 2, dalších 6 hráčů se trefi lo 1x
Karetní tresty: celkem 15 ŽK (nejvíce Oborník 3) a 1 ČK (Kohout)

David Konopík,
 jednatel 

T.J. Sokol Mochov
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Oddíl všestrannosti T.J. Sokol Mochov

První sokolskou akcí v novém cvičebním (školním) roce byl již tradiční Sokol spolu v po-
hybu. V rámci tohoto týdne jsme se zapojili také opět do projektu Noci sokoloven. Děti 
si zacvičily, povečeřely a na dobrou noc se podívaly na kreslený příběh. V sokolovně 
nám tentokrát přespalo cca 30 dětí. Do podvečerního cvičení se zapojilo cca 50 dětí. 
Další akcí v projektu Sokol spolu v pohybu byl opět Běh do vrchu. Do běhu se zapojilo 
cca 30 dětí. Vítěz každé kategorie obdržel pohár a první tři závodníci i medaili. Ani ostat-
ní děti nebyly ošizené – každé dostalo taštičku nejen se sladkostmi. Na závěr Běhu do 
vrchu si také zazávodili i rodiče našich malých účastníků. Této rodičovské kategorie se 
zúčastnilo 15 závodníků.

V sobotu 19. 10. na místo tradičního divadelního představení k nám do Mochova zaví-
tal klaun Ferda se svým kamarádem Mimoněm. A byla to opravdu jízda! Věříme, že se 
všem představení Ferdy líbilo. Snad i samotný Ferda byl spokojený s tak hojnou účastí 
a šikovnými dětmi, co legraci nezkazí... Že by se k nám někdy vrátil, co vy na to?

V předvečer dne Památky zesnulých, tj. 1. listopadu, jsme opět zorganizovali Dušič-
kový pochod s lampiony. Děti se svítícími lampiony vyrazily od sokolovny k místnímu 
hřbitovu, na kterém se každé dítko podepsalo na pergamen. Potom se děti s dospělými 
odebrali do sokolovny, kde na ně čekalo malé občerstvení, foto koutek a promítání 
fi lmu.

Milena Valášková st., náčelnice T.J. Sokol Mochov
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Hádanka z minulého čísla Mochovského zpravodaje

Předmět na obrázku 
je Velikonoční klapačka, 
řehtačka. Používala se 
v minulém i v 19. století, 
hlavně na vesnicích. 
Na Chodsku a na 
Moravě se zvyk řehtání 
a koledování 
o velikonocích 
dodržuje dodnes.
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Z HISTORIE
Mochov ve ztraceném urbáři 1689

Ještě přes sto lety mohli badatelé studovat originál urbáře kounického panství 
z roku 1689. Tento urbář se však během první republiky ztratil a dodnes je 
nezvěstný. Historikovi českobrodského muzea Jakubu Mrvíkovi se však před 
nedávnem podařilo v pozůstalosti brandýského historika Justina Václava Práš-
ka (1853–1924) dohledat alespoň jeho opis.

Co se z opisu urbáře dozvídáme o situaci v Mochově v době končícího 17. sto-
letí? Žíznivým pocestným i místním obyvatelům zde sloužil jeden hostinec (dru-
hý byl opuštěný). Mochov byl spolu s Nehvizdy jedinými městečky na panství, 
ostatní obce měly status pouze vesnice. Hospodařilo zde 7 celých sedláků, 
3 poloviční sedláci a 14 chalupníků. Další 2 selské grunty ležely opuštěné (ale 
budovy na nich dosud stály). Chudomelský mlýn byl jedním ze šesti vrchnos-
tenských mlýnů na kounickém panství. Disponoval jedním kolem a mlynář z něj 
odváděl roční nájem 30 zlatých (tuto částku by řemeslníci jako tesař nebo zed-
ník vydělávali kolem půl roku). Dalších 20 zlatých platil za dva vrchnostenské 
vepře, kteří mu byli každoročně dodáváni. V obci stávala také jedna ze šesti na 
panství se nalézajících kováren. Tu mochovskou však patrně nedávno postihl 
požár a ještě nebyla zcela opravená. Z dalších řemeslníků tehdejšího Mochova 
jmenujme pekaře, a také krejčího. Všichni poddaní dohromady doma chovali 
27 koní a 34 kusů hovězího dobytka (pro srovnání v Nehvizdech to bylo 24 koní 
a 20 kusů hovězího, zcela nejvíce hospodářských zvířat ovšem drželi ve Vykáni, 
a to 37 koní a 45 kusů skotu). Vrchnostenský (panský) dvůr se v obci nenalé-
zal (na celém panství bychom jej tehdy našli ve Vyšehořovicích, Nehvizdech, 
Nehvízdkách, Tlustovousech, Černíkách, Týnici a Kounicích). V mochovském 
revíru hajní lovili především bažanty, koroptve a tetřevy. Podnebí v kraji bylo 
vlhčí. Nejenže nedaleko teklo neregulované Labe s řadou koryt i slepých 
ramen, ale celá krajina byla poseta desítkami rybníků. Jen při Mochovu teh-
dy lidem sloužilo na 5 kaprových rybníků (Velký mochovský, Chudomelský, 
Držkovec, Nový, Podvinický), dále pak 1 rybník třecí (Žabinec) a 1 rybník výtaž-
ní (Okřínek) a rovněž haltýře.

Mgr. Martin Hůrka – historik
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Co jsou urbáře?

Jsou to písemnosti vytvářené vrchnost-
mi, tj. držiteli pozemkového majetku pro 
evidenci platů, a dávek, které měly být 
odváděny poddanským obyvatelstvem.
Povinnosti poddaných tvořily peněžní 
platy, naturální dávky nebo robota. Ve 
středověku převažovaly naturalie, po-
sléze peníze, pro raný novověk vrchnost 
ukládala více roboty.Tyto dávky se vybí-
raly 2x za rok, na Sv. Jiří a na podzim na 
Sv. Havla.Každé město, ves, šlechta, cír-
kev, zkrátka každá poddanská usedlost, 
která vlastnila majetek, si vedla podrobný urbář samostatně, vždy písemně, 
zapisovala se každá změna ve vlastnictví a velikosti majetku. Tím se z urbářů 
vyvinuly vesnické pozemkové knihy. 

Z Wikipedie vybrala Vlastimila Stará

TIPY NA VÝLET

Lidové Vánoce v Polabí

Tentokrát bychom Vás rádi pozvali do skanzenu v Přerově nad Labem, kde probí-
há do 30. 12. 2019 tradiční vánoční výstava s bohatým doprovodným programem.

Velká vánoční výstava pod názvem „Lidové Vánoce v Polabí“ se letos po třicáté koná 
v celém areálu skanzenu v Přerově nad Labem. V interiérech všech osmi chalup jsou 
předváděny scény ze života našich předků, připomínající starobylé zvyky a obyčeje 
v čase adventu a v období od vánočních svátků až do Tří králů. Výstava začíná v první 
chalupě z Chvalovic starodávnými přástkami a dračkami s podvečerním besedová-
ním. V druhé chalupě z Draha jsou předváděny tradiční obchůzky barborek a lucek 
a mikulášský průvod s nadílkou. V kuchyni se připravuje vánoční pečení a ve výměn-
ku jsou ukázky starých druhů vánočního cukroví i s recepty. „Staročeská chalupa“ je 
vyhrazena pro Štědrý den se všemi věštbami a pověrami, „devaterem jídel“, štědrove-
černím koledováním a představením krajové vánoční hry. Ve vitrínách jsou vystaveny 
všechny lidové betlémy z vlastních muzejních sbírek. Chalupy v dolní části skanzenu 
ukazují, jak trávili vánoční svátky naši předkové v průběhu minulého století – kolem roku 
1860, 1890, 1910 a 1930 na statku i v chaloupce. Na závěr výstavy je ve staré škole 
scéna tříkrálové koledy. Součástí vánoční výstavy je vedle starých lidových a kostel-
ních betlémů také neustále rozšiřovaná kolekce současných betlémů z nejrůznějších 
materiálů. Výstavu doplňují ukázky starých i novodobých vánočních dekorací, návody 
na výrobu vánočních ozdob a drobných dárků. Zvláštní část výstavy tvoří rozsáhlá
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sbírka papírových vystřihovacích betlémů a vánočních pohlednic, umístěná do přísálí 
a chodby u staré školy v bednárně. Ve školním kabinetu je opět nainstalován vel-
ký betlém z oblékaných fi gurek, zhotovený podle vlastního vystřihovacího „Betlému 
z Přerova nad Labem“ od akad. malíře Jiřího Škopka. Další velký betlém z oblékaných 
fi gurek na způsob neapolských jesliček je v kapličce na návsi. Na všechny soboty 
a neděle je připraven program s ukázkami starých řemesel a prodejem dárků.

Vstupné: Dospělí: 100,- Kč Senioři, studenti a školáci: 50,- Kč Rodina: 270,- Kč 
(2 dospělé osoby a 2–3 školáci) Předškoláci zdarma

Otevřeno: od 15. 11. do 30. 12. 2019 Pro veřejnost otevřeno pátek – neděle od 9.00 
do 16.00 hodin (poslední vstup v 15.00 hodin).

Na Štědrý den, 24. 12. a Boží hod vánoční 25. 12. – zavřeno. Od 26. do 30. 12. 2018 
otevřeno denně od 9 do 16 hodin.

Zdroj: www.polabskemuzeum.cz
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A dále bychom Vás chtěli pozvat do Muzea historických bicyklů a motorek, které 
se nachází hned vedle skanzenu v Přerově nad Labem.

Muzeum historických bicyklů a motorek v Přerove nad Labem

V expozici Muzea moto & velo najdete kolo Slavia No.001, úplně první exemplář, jenž 
v Čechách vyrobila v roce 1895 fi rma Laurin & Klement Mladá Boleslav. Muzeum vy-
stavuje více než 70 jízdních kol a 60 motocyklů českých i zahraničních značek s řadou 
unikátů.Soukromé muzeum historických bicyklů a motorek pana Tomáše Morav-
ce bylo otevřeno 1. 6. 1998. Zakladatelem sbírky je sběratel a cyklistický závodník 
pan Jaroslav Vavřík (1913–1997). Jeho sbírka byla mnohokrát úspěšně vystavována 
v Čechách i v zahraničí. Například v Miloticích u Kyjova, v Muzeu Hlavního města Pra-
hy, v Národním technickém muzeu Košice a Spišské Nové Vsi.

Muzeum nyní vystavuje více než 70 jízdních kol a 60 motocyklů s řadou unikátů. 
Na kolech najdete řadu technických zajímavostí jako např. kardanový hřídel vedený 
v pravé zadní trubce u kola Durkopp z roku 1918 nebo patentovanou teleskopicky 
odpruženou sedlovku na kole Václava Procházky z roku 1914, i kola s různými typy 
převodovek.

Kolo Slavia No. 001, první exemplář, jenž v Čechách vyrobila v roce 1895 fi rma 
Laurin & Klement v Mladé Boleslavi. Kolo Diana Special rok výroby 1894 vyrobené 
německou fi rmou Cycles Bielefeld, má převod vyřešen vloženým cévovým kolem na 
pomocné vidlici.
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Ve znamení tradic 
Letošní ročník výstavy se speciálně zaměřil na české vánoční tradice, které už mladší 
generace pomalu pozapomínají. Představuje „Adventní vlak dobré pohody“ s pade-
sáti vagónky, každý ve znamení jednoho vánočního zvyku. Návštěvníci se seznámí se 
staročeskými symboly Vánoc, dozví se, co jsou vrkoče, hůl sv. Kryštofa, jaký je původ 
anděla na stromečku nebo jak se součástí vánočních dekorací stala cesmína. O lidových 
zvycích bude hovořit i přítomný průvodce, který zájemce výstavou zasvěceně provede. 

www.vanocni-vystava.cz

Botanická zahrada Na Slupi hostí Vánoční výstavu 

1. prosince 2019 se výstavní skleník Botanické zahrady Na Slupi zaplnil vánočními 
miniaturami. Začala zde totiž tradiční Vánoční výstava, která potrvá do 1. ledna 2020. 
Na výstavě jsou k vidění různé betlémy, čertí bleší trh, andělské scenérie, velká per-
níková chaloupka, miniaturní krajinky 
s trpaslíky a jinými postavičkami, myší 
domeček, vařečkové divadlo a spous-
ta dalších krásných věcí. Vše z dílen 
šikovných českých výtvarníků a řeme-
slníků. Některé z nich budete moci na 
výstavě dokonce sledovat také při prá-
ci a něco se od nich přiučit.

Došlo i na miniaturní trhy 
Výstava je ve znamení miniatur – letos 
se mimo malých betlémů, ozdobiček a 
andílků představují modely vánočních trhů z trochu jiné perspektivy – k vidění je napří-
klad trh na Staroměstském náměstí nebo hrnčířský trh na Kampě i s malinkými trhovci.

Vysoké závodní kolo „kostitřas“ Rudge, bylo vyrobeno v anglickém Coventry v roce 
1885. Dále pak ucelenou sbírku předválečných motocyklů České Zbrojovky a.s. 
Strakonice (ČZ), od motorového kola ČZ 76 Kaktus až po motocykl ČZ 500, ale 
i skútr ČZ 501 s originální sajdkárou. Opravdovým unikátem je motocykl Laurin 
& Klement - model L80 z roku 1905 s postraním vozíkem v původním zachova-
lém stavu. V muzeu najdete též řadu dobových doplňků jako zvonky, výrobní štítky, 
zámky, světla, pumpičky, duše, sedla, brýle, plakáty, fotografi e a mnoho dalších 
věcí.

Vstupné: Dospělí 100 Kč, děti do 6 let 40 Kč, senioři 50 Kč, rodinné vstupné 260 Kč

Otevřeno: Úterý až neděle od 10:00 do 16:00
Zdroj: www.motovelomuzeum.cz



FOTOGRAFIE NAŠICH ČTENÁŘŮ

Čekání na Mikuláše – Foto Kristýna Hejnová

Zubačka na Smokovci – Foto Michal Šole
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Fotografi cká soutěž

Představujeme Vám malé vítěze naší velké :-) fotografi cké soutěže Beátku, 
Emičku, Kristýnku, Pavlínku a Michala. Budeme moc rádi, když nám budou 
nadále posílat svoje fotografi e a věříme, že se ještě někdo určitě přidá… :-)

Všem výhercům moc gratulujeme a děkujeme za zaslání krásných fotografi í, 
které byly otištěny v minulém Mochovském zpravodaji.

MUDr. Vlastimila Stará a Petra Hejnová – redakce
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Obecní úřad Mochov
Sokolovská 92, 250 87 Mochov
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e-mail: obecmochov@c-mail.cz

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Sedmdesátka je věk, ve kterém se člověk v poměrně mladém věku dožívá 
úctyhodného stáří.

 Prof. MUDr. Vladimír Vondráček, český lékař, psychiatr, vysokoškolský pedagog a spisovatel, 1895-1978 

Leden   Únor   Březen

Václav Bezucha  Bohumil Carda  František Moravec

Josef Müller     Drahomír Rangl   

Marie Müllerová     Marie Stromajerová 103 let

Bohumila Štichová

Všem jubilantům přejeme 
pevné zdraví! 

Sledujte hlášení místního rozhlasu, informační plakáty a internetové stránky obce Mochov – www.mochov.cz

Termíny pátečních tvoření a dalších akcí budou vyvěšeny ve skřínce u OÚ, na dveřích Autoškoly 
a na dalších našich vývěsních místech.

      10. 1. 16 hod.         Košíkářský kurz                  Volnočasová místnost

      17 .1. 16 hod.         Košíkářský kurz        Volnočasová místnost

      28. 1. 19 hod.              Keramika         Volnočasová místnost

        7. 2. 16 hod.         Košíkářský kurz        Volnočasová místnost

      11 .2. 19 hod.              Keramika         Volnočasová místnost

      14. 2. 16 hod.         Košíkářský kurz        Volnočasová místnost

      15. 2. 20 hod.          Ples sportovců    Sokolovna

      21. 2. 16 hod.         Košíkářský kurz        Volnočasová místnost

      25. 2. 19 hod.              Keramika          Volnočasová místnost

      13. 3. 16 hod.         Košíkářský kurz         Volnočasová místnost

      20. 3. 16 hod.         Košíkářský kurz         Volnočasová místnost

AKCE V MOCHOVĚ       


